

Editorial

Hans-Joachim Lauth · Martha Suda

Published online: 11 January 2022
© The Author(s) 2022

The four issues published this year coincided with the 15-year anniversary of the Journal of Comparative Political Science (*Zeitschrift für Vergleichende Politikwissenschaft* [ZfVP]). We are very proud of this achievement—especially in regards to the last two years that have been marked by the global pandemic. Both the number of downloads and publication rates increased significantly during 2021. In 2020, there was a total of 78,500 downloads for the entire year; however, by October of 2021, we had already surpassed that figure with a total of 84,300 downloads. Furthermore, we published 41 articles, the majority of which are available as Open Access, and thus we were able to offer significantly more content compared to last year.

Moreover, we were fortunate enough to be able to publish two special editions this year. Due to the editorial work of *Aron Buzogány* and *Christoph Mohamad-Klotzbach*, the Special Section on “Populism, climate change, and nature protection” that consisted of six manuscripts was published in Issue Number 3/2021. Based on the numerous amounts of views this edition received, it is clear that readers were very interested in the topic. In the current issue you will find the Special Issue on “Party differences in environmental policy”, which consists of ten manuscripts. *Simon Fink*, *Christiane Hubo* and *Annette Elisabeth Töller* edited this issue and they provide a comprehensive introduction into the topic, they summarize the general tenets from the various manuscripts, show different synergies and outline a research agenda for this field of study. The articles provide a myriad of perspectives and fascinating insights into the differences between political parties when it comes to environmental policy.

Both of these topics allow for an in-depth analysis in two different fields of research. The next Special Section will be published in the coming year and will be en-

Martha Suda (✉)
Julius-Maximilians-Universität Würzburg, Würzburg, Germany
E-Mail: zfvp@uni-wuerzburg.de

titled “Dysfunctional Democracy(ies): Characteristics, Causes and Consequences”, and it will be edited by *Susanne Pickel*, *Norma Osterberg-Kaufmann* and *Toralf Stark*. Furthermore, *Thomas Krumm* and *Marta Regalia*’s Special Issue “Majority versus proportionality? Trajectories of Electoral Reform in the Mediterranean since the 1990s” is also planned for next year.

In addition to the usual articles, which all underwent our double-blind peer review process, we also published three conference papers and numerous insightful reviews this year as well as our first Research Note. *Lukas Lemm*’s critical analysis entitled “Is there a decline of democracy in the EU between 2004 and 2016? The relevance of data selection: a replication study of Smolka (2021) and comparison of democracy measures” is in reference to an article that was published in our journal earlier this year (Issue 1/2021). Research notes can include replication studies, which expand on an original study by providing new data or by utilizing new methods. They can also include articles that introduce and analyze new data sets as well as short analyses that the editorial team can evaluate. These types of submissions may be sent directly to our editors (zfv@uni-wuerzburg.de).

Moreover, *Claus Leggewie* authored the literature survey “News from the Grand Hotel Abyss. The paradigm shift from cosmopolitanism to cosmo-politics”, which you can read in our March issue. In our first issue of 2021 we published a commentary entitled “Meanings of democracy: mapping lay perceptions on scholarly norms”. In the commentary, *Christian Welzel* discusses the findings from our Special Section “Conceptualizing and Measuring Meanings and Understandings of Democracy” (Issue 4/2020).

In the past year we also published another type of submission, which sadly has a somber backstory. *Christian Welzel* wrote an obituary for his friend and colleague, Ronald F. Inglehart, who passed away in May of 2021. In the obituary, *Christian Welzel* paid tribute to the renowned political scientist whose reputation extends far beyond our academic field. In happier news, we are excited to announce that *Marianne Kneuer*—the co-editor of ZfVP—accepted the call from TU Dresden in October of 2021 and is now professor of Comparative Politics. We would like to congratulate her on her new position!

Furthermore, we would like to inform you that starting in January the Journal of Comparative Political Science will begin being published with the subtitle “German Journal of Comparative Politics” in order to increase our international presence and interest. The addition of the subtitle seeks to emphasize the focus of our journal’s main title.

The ZfVP sees itself as a central academic forum for outstanding research efforts in the field of comparative political science, and it seeks to represent the entire spectrum of comparative research. As an internationally renowned journal with the highest quality standards we welcome submissions on innovative research results from the field of comparative political science. Conceptual, methodological and empirical studies from all the various research fields in political science may be submitted. You can send your papers directly to our Editorial Manager: <https://www.editorialmanager.com/zfv/default.aspx>.

If you are interested in submitting a review, research notes, commentaries, literature surveys or conference papers, or if you are interested in planning a special issue

with us, then please get in contact with us. We are also always available for questions and suggestions via email (zfv@uni-wuerzburg.de). You can find additional information about ZfVP at: <https://www.springer.com/journal/12286>.

We would like to sincerely thank all our authors, evaluators, reviewers, and the staff at our publishing company, Springer VS, for their hard work and collaboration this year. We would also like to specifically thank all the researchers for preparing their enlightening and informative reviews. Their dedication and commitment have played a significant role in ensuring that the published articles are of the highest quality.

Furthermore, we would also like to thank *Jansen Harris*, who has helped proof-read the English articles over the past year and has supported us through his reliability and dedication to providing high-quality work. Finally, we also want to thank our student assistant, *Helene Haas*, for all her support and help.

Looking back, we can say that this year was again a challenging year, but also a successful year. We have high hopes for the coming year and we are looking forward to successfully collaborating with you again.

We would like to wish everyone a wonderful Christmas season and a happy 2022.

Die diesjährigen vier Ausgaben erschienen im Rahmen des 15. Jahrgangs der Zeitschrift für Vergleichende Politikwissenschaft (ZfVP). Auf diese kontinuierliche Errungenschaft blicken wir – insbesondere in der nach wie vor pandemiegeplagten Zeit – mit Stolz. Konstant angestiegen sind 2021 erneut die Download- und Publikationsquoten: Im gesamten Jahr 2020 verzeichneten wir 78.500 Downloads, die bereits im Oktober 2021 mit 84.300 Downloads deutlich übertroffen wurden. Mit 41 veröffentlichten Beiträgen, die überwiegend als Open Access zugänglich sind, übersteigt auch diese Zahl deutlich diejenige des Vorjahres.

Erfreulicherweise wurden in diesem Jahr zwei Sonderhefte veröffentlicht. Unter der Herausgeberschaft von *Aron Buzogány* und *Christoph Mohamad-Klotzbach* wurde die Special Section „Populism, climate change, and nature protection“ mit sechs Aufsätzen in Heft 3/2021 publiziert. Die äußerst zahlreichen Abrufzahlen verdeutlichen das große Interesse der Leserschaft. Der vorliegenden Ausgabe können Sie das Special Issue „Parteiendifferenz in der Umweltpolitik“ mit zehn Aufsätzen entnehmen. Die Herausgeber*innen *Simon Fink*, *Christiane Hubo* und *Annette Elisabeth Töller* führen durch einen einleitenden Beitrag ins Themenheft ein, fassen generelle Lehren aus den einzelnen Manuskripten zusammen, zeigen Synergien auf und skizzieren zukünftige Forschungsagenda in diesem Feld. Die Beiträge liefern spannende Einblicke in die Parteiendifferenzen im Bereich der Umweltpolitik aus unterschiedlichen Perspektiven.

Beide Themenschwerpunkte ermöglichten eine tiefgreifende Auseinandersetzung in zwei Forschungsfeldern. Für das kommende Jahr sind sowohl die Veröffentlichung der Special Section „Dysfunctional Democracy(ies): Characteristics, Causes and Consequences“, die von *Susanne Pickel*, *Norma Osterberg-Kaufmann* und *Toralf Stark* herausgegeben wird, als auch das Special Issue „Majority versus proportionality? Trajectories of Electoral Reform in the Mediterranean since the 1990s“ unter der Leitung von *Thomas Krumm* und *Marta Regalia* eingeplant.

Neben weiteren regulären Aufsätzen, die ebenso standardgemäß unser double-blind peer-review-Verfahren durchlaufen haben, wurden drei Tagungsberichte und zahlreiche aufschlussreiche Rezensionen sowie die erste Research Note im Jahr 2021 veröffentlicht. Die kritische Auseinandersetzung von *Lukas Lemm* mit dem Titel „Is there a decline of democracy in the EU between 2004 and 2016? The relevance of data selection: a replication study of Smolka (2021) and comparison of democracy measures“ bezieht sich auf einen zuvor in der ZfVP erschienenen Beitrag (Heft 1/2021). Neben Replikationsstudien, die Ergebnisse früherer Studien mit neuen Daten und durch die Anwendung neuerer Methoden erweitern, zählen Beiträge, die neue Datensätze vorstellen und deskriptiv auswerten sowie Kurzanalysen zur Rubrik Research Note. Vorschläge für Research Notes, die redaktionsintern begutachtet werden, können direkt an die Redaktion gesendet werden (zfv@uni-wuerzburg.de).

Darüber hinaus verfasste *Claus Leggewie* den Literaturbericht „Neues vom Grand Hotel Abgrund. Der Paradigmenwechsel vom Kosmopolitismus zur Kosmo-Politik“, den Sie in unserer Märzausgabe nachlesen können. Im ersten Heft des Jahres 2021 wurde auch der Kommentar „Meanings of democracy: mapping lay perceptions on scholarly norms“ publiziert. *Christian Welzel* diskutiert hier die Befunde der Special Section „Conceptualizing and Measuring Meanings and Understandings of Democracy“ (Heft 4/2020).

Einen traurigen Hintergrund hat die letzte nachdenklich stimmende Rubrik: *Christian Welzel*, Kollege und Freund des im Mai 2021 verstorbenen Ronald F. Inglehart, verfasste den Nachruf und würdigt in seinem Beitrag den renommierten Politikwissenschaftler, dessen Reputation weit über unsere Disziplin hinausreicht. Als erfreuliche Neuigkeit aus der Redaktion lässt sich mitteilen, dass *Marianne Kneuer* – Co-Herausgeberin der ZfVP – dem Ruf an die TU Dresden gefolgt ist und die Professur für Politische Systeme und Systemvergleich im Oktober 2021 übernommen hat. Hierzu gratulieren wir unserer Kollegin sehr herzlich!

Weiterhin möchten wir darauf hinweisen, dass die Zeitschrift für Vergleichende Politikwissenschaft ab dem kommenden Jahr den neuen Untertitel „German Journal of Comparative Politics“ tragen wird, um das internationale Interesse weiter zu verstärken. Zugleich sollte die inhaltlich engere Fassung des aktuellen Untertitels im Sinne des Haupttitels angepasst werden.

Die ZfVP versteht sich als zentrales wissenschaftliches Forum für herausragende Forschungsleistungen der Vergleichenden Politikwissenschaft und bildet die ganze Bandbreite komparativer Forschung ab. Als international angesehenes Journal mit hohen Qualitätsstandards begrüßen wir die Einreichung von innovativen Forschungsergebnissen aus dem Bereich der Vergleichenden Politikwissenschaft. Es können konzeptionelle, methodische und empirische Studien aus allen Forschungsfeldern der politikwissenschaftlichen Subdisziplin eingereicht werden. Ihr Manuskript können Sie uns über den Editorial Manager zukommen lassen: <https://www.editorialmanager.com/zfv/default.aspx>.

Falls Sie Interesse haben, Rezensionen, Research Notes, Kommentare, Literatur- sowie Tagungsberichte einzureichen oder ein Sonderheft mit uns planen wollen, dann nehmen Sie gerne Kontakt mit uns auf. Für Fragen und Anregungen sind wir jederzeit unter zfv@uni-wuerzburg.de erreichbar. Weitere Informationen zur ZfVP finden Sie unter: <https://www.springer.com/journal/12286>.

Allen Autor*innen, Gutachter*innen, Rezensent*innen und Mitarbeiter*innen des Verlags Springer VS gilt unser Dank für die Zusammenarbeit in diesem Jahr. Insbesondere möchten wir uns für die Anfertigung der aufschlussreichen Gutachten bei allen beteiligten Wissenschaftler*innen herzlich bedanken. Sie sind maßgeblich durch ihr Engagement an der hohen Qualität der veröffentlichten Aufsätze beteiligt.

Zudem gilt unser großer Dank *Jansen Harris*, der uns bei der Sprachkorrektur der englischen Manuskripte im Laufe der Jahre zuverlässig und qualitativ hochwertig unterstützt hat. Unserer studentischen Hilfskraft *Helene Haas* danken wir ebenfalls für die Unterstützung.

Rückblickend können wir sagen: Dieses Jahr war wieder herausfordernd, aber dennoch erfolgreich verlaufen. Mit Zuversicht blicken wir auf das neue Jahr und freuen uns über eine weitere erfolgreiche Zusammenarbeit.

Ihnen allen wünschen wir eine wunderschöne Vorweihnachtszeit und ein gutes Jahr 2022.

1 Reviewers 2020/2021

Christiane Barnickel, Joachim Behnke, Benedikt Bender, Samuel Bennett, Adam Bledsoe, Michael Böcher, Sandra Brunsbach, Sebastian Bukow, Neil Carter, Thomas Daly, Oliver D'Antonio, Marc Debus, Jordi Diez, Romy Escher, Katalin Fabian, Andreas Fagerholm, Simon Fink, Simon Franzmann, Anna Fruhstorfer, Gesine Fuchs, Noémi Gonda, Patricia Graf, Christopher Green-Pedersen, Martin Gross, Michael Grunenberg, Attila Gyulai, Tobias Haas, Lars Holtkamp, Eike-Christian Hornig, Jan Simon Hutta, Uwe Jun, Martin Junkernheinrich, Zeynep Kadirbeyoglu, Jörg Kemmerzell, Thomas Kestler, András Körösenyi, Max Krott, Claudia Landwehr, Markus Lederer, Philipp Leifeld, Markus Linden, Heike Mauer, Peter Maurer, Katja Müller, Wolfgang C. Müller, Sybille Münch, Melanie Nagel, Torsten Oppelland, Şerife İlgi Özler, Raul Pacheco-Vega, Roswitha Pioch, Bartek Pytlas, Jörg Radtke, Ingo Rohlfing, Detlef Sack, Osman Sahin, Robert Sata, Gary S. Schaal, Lena Schaffer, Hannes Schammann, Svend-Erik Skaaning, Metodi Sotirov, Christian Stecker, Yves Steinebach, Alexander Stroh-Steckelberg, Niko Switek, Katrin Toens, Christoph Trinn, Norbert Weber, Michael Weigl, Georg Wenzelburger, Christine Wieck, Jim Wollscheid, Stefan Wurster, Özge Zihnioglu.

Funding Open Access funding enabled and organized by Projekt DEAL.

Open Access This article is licensed under a Creative Commons Attribution 4.0 International License, which permits use, sharing, adaptation, distribution and reproduction in any medium or format, as long as you give appropriate credit to the original author(s) and the source, provide a link to the Creative Commons licence, and indicate if changes were made. The images or other third party material in this article are included in the article's Creative Commons licence, unless indicated otherwise in a credit line to the material. If material is not included in the article's Creative Commons licence and your intended use is not permitted by statutory regulation or exceeds the permitted use, you will need to obtain permission directly from the copyright holder. To view a copy of this licence, visit <http://creativecommons.org/licenses/by/4.0/>.